
 
Mimo że dominację oraz preferencję jednej ręki u dziecka można zaobserwować już w okresie jego

wczesnej eksploracji świata, to właśnie etap edukacji przedszkolnej uznawany jest za ten czas, 

kiedy wiele niewiadomych związanych z lateralizacją całkowicie się rozjaśnia. Oczywiście warto 

przy tym pamiętać, że każdy przedszkolak kieruje się własną, indywidualną ścieżką rozwoju. 

Podążając za dzieckiem, można jednak z wyprzedzeniem zaobserwować, jakie tendencje u niego 

przeważają.

Zwykle rodzice jako pierwsi dostrzegają pewne prawidłowości w wyborach dokonywanych przez 

dziecko, dotyczących preferowanej strony ciała. Współpraca z nimi jest więc bardzo ważna, 

ponieważ ułatwia nauczycielom i pracownikom poradni podjęcie ewentualnych działań, aby 

wesprzeć dziecko, jeśli tego wymaga. Kiedy powinno się reagować? 

W tym przypadku nie ma jednego właściwego toku postępowania. Dobrą podpowiedzią jest 

pozostawanie w uważności na potrzeby najmłodszych, ponieważ dzięki temu z jednej strony 

dajemy im indywidualny czas oraz przestrzeń na dojrzewanie, a z drugiej jesteśmy w stanie 

zauważyć, że sytuacja zdecydowanie odbiega od normy. Jako granicę ustalania się procesu 

stronności ciała podaje się zwykle szósty–siódmy rok życia. Niemniej brak jakichkolwiek 

preferencji dziecka we wcześniejszych latach powinien również motywować opiekunów do bacznej

obserwacji malucha.

Czym jest lateralizacja?

Lateralizacja, inaczej stronność, odnosi się do zależności pomiędzy pracą mózgu a dominującą u 

każdej osoby stroną ciała. Nasz mózg i organizm łączy bowiem ogrom zależności. Można to 

porównać do prowadzenia dialogu, nad którego poprawnością cały czas ktoś czuwa (w tym 

przypadku jest to mózg). Przeważająca większość ludzi to osoby praworęczne. Za działanie prawej 

strony ciała odpowiada lewa półkula mózgowa. To w niej przeważnie znajduje się ośrodek mowy, 

który bardzo szybko przekazuje informacje do prawej ręki, oka czy nogi. Wykorzystujemy to przy 

takich czynnościach, jak pisanie czy czytanie. 

Co zatem z osobami leworęcznymi, skoro ich dłońmi zawiaduje przeciwna – prawa – półkula 

mózgowa, która odpowiada bardziej za przetwarzanie informacji? Otóż ich półkule mózgowe 

również wchodzą ze sobą w dialog, wykształcając inne mechanizmy niż u osób praworęcznych. 

Komunikują się, by ciało jak najszybciej wiedziało, co zrobić. Jednocześnie zdarza się, że ośrodek 

mowy także znajduje się w prawej półkuli lub że podczas czynności językowych aktywują się oba 

obszary mózgu. To indywidualne różnice – nie zawsze do przewidzenia. W konsekwencji u 

leworęcznych zaobserwować można zdecydowanie większą dynamikę mózgu niż u 

praworęcznych. Ponadto u osób posługujących się lewą ręką nierzadko obserwuje się wyższe 

umiejętności w operowaniu ręką niedominującą.

Za najbardziej pożądane ustawienie uznaje się tzw. lateralizację jednorodną. Ma ona miejsce, gdy u

dziecka wykształca się całkowita dominacja jednej strony ciała nad drugą – obojętnie, czy dotyczy 

ona prawej, czy lewej strony. Przedszkolak używa wtedy np. prawej ręki, prawego oka, ucha czy 

nogi. Dziecko o wiele sprawniej posługuje się ciałem po wybranej stronie i jest w stanie coraz 

bardziej je usprawniać do podejmowania wyzwań wymagających coraz większej precyzji. Zdarza 

się, że dzieci z lateralizacją lewostronną, u których lewa półkula dominuje językowo, mogą 

przejawiać dodatkowe trudności z zakresu mowy i języka, niemniej nie jest to regułą. Warto jednak

pozostać czujnym.

Jak wspierać dzieci podczas ustalania się dominującej strony 

ciała?

Tak naprawdę w każdej placówce robi się to na wiele sposobów. U podstaw każdej ze stosowanych

metod stoją ruch oraz stawianie przed dziećmi wyzwań angażujących różne zmysły: wzrok, słuch, 
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Aby czytać dalej, potrzebujesz pełnego dostępu.
Przeglądaj wszystkie materiały w ramach abonamentu lub prenumeraty.

Korzyści:

• nielimitowany dostęp do treści,
• aktualizacje materiałów w niezbędnikach, nawet do 2 razy w tygodniu,
• e-czasopisma w nowej, wygodnej formie,
• dodatkowe materiały i wzory dokumentów do pobrania,
• dostęp do porad cenionych ekspertów i praktyków,
• zniżki na kolejne produkty, szkolenia i webinary

i znacznie więcej…

Zamów na: www.oficynamm.pl
lub skontaktuj się z nami: 800 702 902, bok@oficynamm.pl
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